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Egynapos sebészet: 
nincs rá elég pénz 
Spórolhatna az egynapos sebé-
szeti beavatkozások számának 
növelésével az állam, az egész-
ségügyi intézmény és a páciens 
is - Nyugat-Európához képest 
mégis kevés az ilyen műtét ha-
zánkban. A kórházak, rendelőin-
tézetek a finanszírozásra pa-
naszkodnak. Néhol több hóna-
pot kell várni az operációra. 

CSONGRÁD MEGYE 
R. TÓTH GÁBOR 

Évi 1100 beavatkozásra köt 
szerződést az Országos Egész-
ségbiztosítási Pénztárral 
(OEP) a makói Dr. Diósszilágyi 
Sámuel Kórház és Rendelőin-
tézet 2008-ban átadott, 5 mil-
lióból kialakított, 12 ágyas 
egynapos sebészeti részlege, 
holott duplaennyire is képes 
lenne. Ebből csak 6-700 ope-
rációt tudnak elvégezni -
sziirkehályog-műtétre decem-
berre van szabad időpont. 
Közben az ország bizonyos in-
tézményei nem tudják kihasz-
nálni kapacitásaikat - avat be 
Dehelán Aurélia részlegvezető 
főorvos. 

Hazánkban a szürkehár 
lyog-műtétek 22 százalékát 
végzik egynapos ellátásban, 
míg a nyugat-európai arány 
80 százalék - állapítja meg az 
EgészségMonitor Kutató és Ta-
nácsadó Kft. (EM) friss elem-
zése. Az Állami Számvevőszék 
(ÁSZ) márciusi adatai szerint 
a mandulaműtéteket Hollan-
diában 67, Finnországban 59, 
Angliában 77 százalékban 
egynapos ellátásban végzik -
hazánkban mindegyiket fek-
vőbeteg-ellátásban. Holott az 
előbbivel a biztosító pénzt ta-
karít meg, a beteg pedig ha-
marabb tér vissza a munkába. 

Az EM rámutat: az OEP 
ugyanúgy finanszírozza a két 
ellátási formát - vagyis az 
egynapos ellátásra is kifizeti 
azt az összeget, amit a több-
naposra. Az indokolatlanul 
többnapos ellátásként végzett 
beavatkozások további bevé-
telektől fosztják meg az intéz-
ményeket - csak a szürkehá-
lyog-műtétek esetében leg-
alább évi 260 millió forinttól. 
Az esetek 60 százalékában a 
betegek másik településre 
utaznak a műtétre - a legma-
gasabb arány éppen a Dél-Al-
földön jellemző: a betegek 15 

százaléka másik régióba uta-
zik a beavatkozásra, igénybe 
véve az OEP-költségtérítést 
vagy a betegszállítást. Előbbi-
re idén 4,2 milliárd forintot, 
utóbbira 5,8 milliárdot fordít 
az OEP. Ha a legközelebbi in-
tézmény fogadná a beteget, 
sokat spórolhatna az állam -
vagy a páciens, ha maga fizet-
te volna útját. 

Miért nincs több egynapos 
beavatkozás? - Csak a finan-
szírozó hatóság által kialakí-
tott keretek szabnak határt, a 
szakemberek és eszközök 
rendelkezésre állnak - szö-
gezi le Kovács László, a vá-
sárhelyi Erzsébet Kórház és 
Rendelőintézet megbízott or-
vos igazgatója. 

- Nincs pénz az egynapos 
sebészetre, csak ha máshon-
nan vesznek el. Nem találnak 
jogcímet a pluszkapacitás 
biztosítására, pályázatokat 
sem írtak ki. 2007-es nyitá-
sunk óta nem nőtt az esetszá-
munk, nem bővültek lehető-
ségeink - ad választ Nagy Z. 
Zsolt, a kisteleki rendelőinté-
zet vezetője. Pedig 50 száza-
lékkal több beteget is elbírna 
a fül-orr-gége gyógyászati, 
kardiológiai, kézsebészeti, 
nőgyógyászati, ortopédiai, 
sebészeti, szemészeti, trau-
matológiai, urológiai műtéte-
ket is végző intézet. De csu-
pán évi 1000 beavatkozást fi-
nanszíroz az OEP - ezek fele 
szürkehályog-műtét. - Első-
sorban a kistérségből érkező-
ket látjuk el, de Szeged von-
záskörzetéből is vannak páci-
enseink. A nem ellátási kör-
zetünkből érkezőknek 2-3 
hónapot kell várniuk a szem-
műtétre - tájékoztatott. 

8 százalék 
Az egynapos sebészeti be-
avatkozásokat aktívfekvő-in-
tézményekben 1994 óta finan-
szírozza a társadalombiztosí-
tás; 2002-től végezhető járó-
beteg-szakellátó intézmények-
ben is. Az ÁSZ adatai szerint 
hazánkban az egynapos ese-
tek száma 2006 és 2008 kö-
zött 55,2 ezerről 115,6 ezerre 
emelkedett - de még mindig 
csak az itthoni műtétek 8 szá-
zaléka tartozik ebbe a kategó-
riába. 
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A Szegedi Mozgássérültek Alternatív Egyesületének mindeií 
tagja köszöni a^szpbnzoróknak (különösen áz NCA-nak) azo-
kat a pénzbeni'es természetbeni adományokat, amelyek le-, 
hetövé tették a Vili. Nemzetközi Fogyatékkal ÉJőJt Heje'című;, 
rendezvénysorozat létrejöttét. A sportos, kulturális és tudo^f 
mányos vetélkedőkön mindenki jól érezte magát, a résztve- £ 
vő fogyatékkal élők - a támogatásoknak köszönhetően - ren-.' 
geteg pozitív élménnyel gazdagodtak. 

» 
- — Fekete Alberfné elnök* 
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SZEGEDI MOZGÁSSERÜLTEK 
AL TERNA TÍV EGYESÜLETE 

PÉNTEKTŐL ÚJRA MEGNYITJA KAPUIT A SZEGEDIEK KEDVELT FÜRDŐHELYE 

Ismét megújult az Anna 

Hat évvel ezelőtti újranyitása óta csúcsra jár a fürdő wellnessrészlege. FOTÓ: SEGESVÁRI CSABA 

Tisztasági fürdőnek épült, a világháború alatt az oroszok fertőtle-
nítő állomásnak használták. Filmforgatás helyszínéül szolgált, de 
színházi előadásokat is tartottak az udvarán - a szegediek ked-
vence, az Anna Gyógy-, Termál- és Élményfürdő ismét megújult. 
Majd hetes szünet után péntektől várja a látogatókat. 

SZEGED 
BOBKÓ ANNA 

- A 2004-es felújítás óta évente 
100 ezer vendéget fogadunk az 
Anna fürdőben, a gyógyászati 
központban pedig 80-100 ezer 
beteget kezelünk - mondta el 
lapunknak Bánáti Antal, az An-
na Gyógy-, Termál- és Élmény^ 
fürdőt üzemeltető Szegedi Sport 
és Fürdők Kft. igazgatója, akitől 
megtudtuk: a Kálvin téri épüle-
tet hat napra bezárták, vízgépé-
szeti karbantartási munkákat 
végeztek. Az ünnepen, pénte-

ken reggel 6 órától várják újra a 
látogatókat. Ezen a napon a be-
lépők egységesen 600 forintba 
kerülnek a felújítás hatéves év-
fordulója alkalmából. 

2004-ben ugyanezen a na-
pon nyitotta meg kapuit a két 
évig tartó felújítási munkák 
után a fürdő. Ekkor a Széche-
nyi-terv keretein belül 1,6 milli-
árd forintból szépült meg az 
épület. 108 évvel korábban, 
1896-ban köztisztasági fürdő-
nek készült: egyik oldalán a fér-
fiakat, a másikban a nőket vár-
ta a kádosztály, de egy-egy na-

gyobb és több kisebb medence 
is üzemelt. Szegediek ezrei tisz-
tálkodtak itt. A 60-as években 
aztán, amikor egyre több lakás-
ban kapott helyet a fürdőszoba, 
drasztikusan csökkent a látoga-
tószám. A hat évvel ezelőtti fel-
újítás után robbanásszerű vál-
tozás következett: mára a well-
nessrészleg és a modern, há-

Érdekességek 
Az Anna fürdő első vendégei 
azok a cigányzenészek voltak, 
akik műszakjuk lejárta után tér-
tek be a környező kávéházakból 
fürdeni. A termálvizet eleinte a 
környékbeliek hordták haza fej-
mosáshoz, és a piacosok tejes-
kannáikat öblítették ki vele. 
1944-ben az épületet a szovjet 
hadsereg fertőtlenítő állomásnak 
használta. A fürdőalkalmazottak 
bérét egészen 1951-ig a vendé-
gek borravalója jelentette. 

romszintes gyógyászati köz-
pont is százszázalékos kihasz-
náltsággal működik. Nemcsak 
szegediek, de a városba látoga-
tó külföldiek is szívesen térnek 
be ide. Sok híresség is megfor-
dult már a fürdőben. Idén nyá-
ron például Gálvölgyi János töl-
tött el több napot az Annában, 
amelynek udvara korábban 
színházi előadások, kulturális 
programok helyszíne is volt. 
Filmet is forgattak már a Ma-
gyar Fürdőszövetség által mi-
nősített négycsillagos gyógy-
fürdőben: tavaly rövid időre a 
Magic Boys stábja vette birtoká-
ba az épületet. 

A kút múzsája. Az Anna 1927-ig a Városi Gőzfürdő nevet viselte, ekkor 
kezdődött meg az épület mellett egy új, meleg vizes kút fúrása. Október 
12-én, hét hónapi munka után, 958 méter mélységből tört fel az 58 Celsi-
us-fokos víz, amelyet Patzauer Dezső szesz-, élesztő- és likőrgyáros neve-
zett el az 1926-ban született lánya után Anna-víznek - szénsavval dúsít-
va, gyógyvízként hozta forgalomba. Patzauer a világháború után elmene-
kült Szegedről, családjával Torontóban telepedett le. Lányával, Annával 
2005-ben készítettünk interjút. Akkor orvosként dolgozott Kanadában, tő-
lünk tudta meg, hogy a szegediek egyik legismertebb fogalma: az Anna. 

AZ ALAGSOR KÉSZÜL EL UTOLJARA A DUGONICS TERI EPÜLETBEN 

Mediterrán hangulatú a rektori 
Másfél hónap múlva lebontják az 
állványokat a szegedi egyetem 
rektori épülete körüL Egy része 
már most is végleges állapotá-
ban látható, színével a mediter-
rán hangulatot célozták meg. 

SZEGED 
GONDA ZSUZSANNA 

Mediterrán hangulatúnak kép-
zelték el az építtetők a rektori 
hivatalt, ezért választották 
többféle mintából a talán leg-
jobb közelítéssel homokkő-
színnek nevezhető megoldást 
a restaurátorok, színdinamikai 
szakemberek és a műem-
Jék-felügyelet munkatársai. Az 
eredeti állapot visszaállítását 
célzó felújításhoz falkutatást is 
végeztek. 

Az SZTE Dugonics téri épüle-
tének fele már végleges állapo-
tában látható. A Somogyi utcá-
ban nagyjából két hét, a Toldi 
utcában másfél hónap múlva 
bontják el az állványokat - tájé-
koztatott Nemesi Pál, a kivitele-
ző Ferroép Zrt. vezérigazgatója. 

Az épület földszintjét hallga-
tói szolgáltatói térként használ-
ják majd, az első emeleté lesz a 
kutatási-fejlesztési-innovációs 
funkció, a másodikon irányítási 
tér lesz a rektori és a hozzá kap-
csolódó irodákkal. Most az épü-
letgépészeti és villanyszerelési 
munkák folynak, a díszterem-
ben a díszek helyreállítását és a 
díszítőfestést végzik. 

- A földszinten, az első és a 
második emeleten jó ütemben 
haladunk, előre tudunk teljesí-
teni. Az alagsorban viszont fe-
szes tempóval jutunk el oda, 

Homokkőszínű lett a megújult homlokzat, FOTÓ: FRANK YVETTE 

hogy határidőre elkészüljünk -
mondta Nemesi Pál. Az alagsor-
ban - itt volt és itt lesz a JA-
TE-klub - a falszigetelés miatt 
van „rendetlenség". Az évtize-
dek alatt elázott, nedves falat ki 
kell szárítani, csak ezután lehet 
a végleges felületet kialakítani. 
A klub technikai és dizájnele-
meit egyébként nem a Ferroép, 
hanem majd az egyetemi szóra-
kozóhely vezetése, illetve az ál-

taluk felkért szakemberek épí-
tik, alakítják ki. 

Amikor az épület szigetelé-
séhez a falakat átvágták, a rek-
tori megmozdult, és az Árpád 
tér felőli oldalon két sarkán a 
felülete megrepedt. Ezeket kija-
vítják - mondta a vezérigazga-
tó, és hozzátette: az épület már 
nem mozog tovább. A 2,5 milli-
árd forintos felújítással kará-
csonyra végez a Ferroép Zrt. 

HÍREK 

Rendőrautó ütközött 
busszal Szegeden 
EGY AUTÓBUSZ ÉS EGY 
FOGVATARTOTTAT SZÁLLÍ-
TÓ RENDŐRAUTÓ ÜTKÖ-
Z Ö T T hétfő este Szegeden a 
városi sportcsarnoknál. A 
Makói Rendőrkapitányság 
munkatársai egy körözöttet 
fogtak el, akit zsarolás miatt 
keresett a bíróság. Őt akar-
ták átszállítani a Szegedi 
Rendőrkapitányság fogdájá-
ra, amikor eddig tisztázatlan 
körülmények között a Te-
mesvári körút és a Derkovits 
fasor kereszteződésében a 
rendőrautó egy autóbusszal 
ütközött össze. A rendőrautó 
sofőrje és a fogvatartott fér-
fi könnyebb sérülést szenve-
dett. A baleset körülményeit 
szakértők bevonásával vizs-
gálja a rendőrség. 

Hangverseny a Szent 
Anna-templomban 
AUGUSZTUS 20-ÁN, SZENT 
ISTVÁN NAPJA TISZTELE-
TÉRE HANGVERSENYT 
RENDEZNEK CSÜTÖRTÖK 
E S T E H É T T Ő L a szentesi 
Szent Anna-templomban (Er-
zsébet tér 2.). Andor Csilla és 
Nagy Johanna énekel, Nagy 
János trombitán, Rácz József 
orgonán játszik. Fellép Mély-
kútiné Németh Kornélia nép-
dalénekes is. A belépés in-
gyenes, de az adományokat 
köszönettel fogadják a szer-
vezők. A felajánlott pénzt a 
Szakrális Művészetek Hete 
keretében zajló zsoltár- és 
népénekverseny résztvevői-
nek díjazására fordítják. 


